

REPUBLIQUE DU CAMEROUN
Paix-Travail-Patrie

MINISTERE DE LA DECENTRALISATION
ET DU DEVELOPPEMENT LOCAL

SECRETARIAT GENERAL

DIRECTION DES FINANCES LOCALES

SOUS-DIRECTION DE LA FISCALITE LOCALE

N 002436 /L/MINDDEVEL/SG/DFL/SDFIL/IE2

REPUBLIC OF CAMEROON
Peace-Work-Fatherland

MINISTRY OF DECENTRALIZATION
AND LOCAL DEVELOPMENT

SECRETARIAT GENERAL

DEPARTMENT OF LOCAL FINANCE

SUB-DEPARTMENT OF LOCAL TAXATION

Yaoundé, the 25 JUN 2021

THE MINISTER / MINISTRE

TO / A

ALL THE MAYORS

Dear Mayors,

Subject: Respect of the rule of competency in taxation matters.

My attention has been drawn to the fact that, many councils enter into contracts with private service providers, for the registration, reclassification and collection of local taxes and duties, with a view to enhance and secure forecasted tax revenues.

The use of such a partnership agreement is against the provisions of article C6 paragraph 3 of the General Taxation Code and point 22 of the Circular Letter N ° 00000003 /CL/ MINFI of 15 February 2021 relating to the execution, follow-up and control of execution of the budgets of the RLAs for the 2021 fiscal year, which allows Regional and Local Authorities, the management of council levies or regional taxes and duties.

In addition, article C121 prohibits any form of concession relating to the management of local taxation. It specifies to this end that: "The operations of issuance and collection of council taxes cannot be the subject of a concession, and will be considered as null and void".

Also, I urge you to respect the requirements of the implementation of the aforementioned texts and also suspend any procedure for concession of recovery of local taxes by private entities.

Please accept, dear Mayors, my sincere regards.

Copy :-MINFI
-UCCC



Georges ELANGA OBAM

REPUBLIQUE DU CAMEROUN
Paix-Travail-Patrie

MINISTRE DE LA DECENTRALISATION
ET DU DEVELOPPEMENT LOCAL

SECRETARIAT GENERAL

DIRECTION DES FINANCES LOCALES

SOUS-DIRECTION DE LA FISCALITE LOCALE

N° **002436**

/L/MINDDEVEL/SG/DFL/SDFIL/IE2

REPUBLIC OF CAMEROON
Peace-Work-Fatherland

MINISTRY OF DECENTRALIZATION
AND LOCAL DEVELOPMENT

SECRETARIAT GENERAL

DEPARTMENT OF LOCAL FINANCE

SUB-DEPARTMENT OF LOCAL TAXATION

Yaoundé, le **25 JUIN 2021**

MINISTRE / THE MINISTER

A / TO

Mesdames et Messieurs les Maires.

**Objet : Respect des règles de compétence
en matière de fiscalité.**

Mesdames et Messieurs les Maires,

Mon attention a été appelée sur le fait que de nombreuses municipalités procèdent à la contractualisation au bénéfice des prestataires privés, des missions d'immatriculation, de reclassement et de recouvrement des impôts et taxes locaux, dans une perspective d'optimisation et de sécurisation des recettes fiscales attendues.

Le recours à de tels partenariats est contraire aux dispositions combinées de l'article C6 alinéa 3 du Code Général des Impôts et le point 22 de la Lettre-Circulaire N°00000003/LC/MINFI du 15 février 2021 relative à l'exécution, au suivi et au contrôle de l'exécution des budgets des CTD pour l'exercice 2021, qui ne confèrent aux Collectivités Territoriales Décentralisées que la gestion des seules taxes communales ou régionales.

Par ailleurs, l'article C121 proscrit toute forme de concession relativement à la gestion de la fiscalité locale. Il précise à cet effet que : « Les opérations d'émission et de recouvrement des taxes communales ne peuvent faire l'objet de concession, sous peine de nullité ».

Aussi, je vous invite à bien vouloir vous conformer aux exigences des textes sus rappelés, et à surseoir à toute démarche allant dans le sens de la concession de l'administration des impôts locaux à des prestataires privés.

Veillez agréer, Mesdames et Messieurs les Maires, l'expression de ma considération distinguée.

Copies :-MINFI
-CVUC

